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Boldogságot, egészséget, békét, sikereket, 
elégedettséget hozzon mindannyiunknak 2023! 
 
Kedves ARÉV BARÁTI KÖR tagok, Kedves 
ARÉV-es ismerősök! 
 
Ismét eltelt egy esztendő. Néhány napja léptünk át 
2022 és 2023 küszöbén. 
Egy rövid áttekintéssel számba vesszük, hogy mit 
sikerült elérni, mit mulasztottunk el, minek örültünk, 
mit szeretnénk máshogy csinálni azért, hogy szebbé 
tegyük az életünket. 
Gazdagabbak lettünk egy év tapasztalatával, élmé-
nyeivel, gondjaival, néha szomorúságaival. 
Nagyon vártuk már, hogy végre ”teljes évünk” lehes-
sen és az elmúlt évek nehézségei után egészségügyi 
okok ne akadályozzák, hogy a személyes találkozást 
lehetővé tevő programjainkat megtartsuk. 
Egyik fő törekvésünk, hogy a volt építősök számára 
teremtsük meg és tartsuk meg a minél többszöri ta-
lálkozás lehetőségét. 
2022-ben lebonyolítottuk a szinte már megszokottá 
vált rendezvényeket. 
Filmvetítéssel egybekötött, élménybeszámolók, Épí-
tők Napja rendezvényei a Vörösmarty Mihály Szak-
képzővel közösen, tavaszi, őszi kirándulások, lecsó 
fesztiválon való részvétel, őszi baráti találkozó azok 
az állandó rendezvények, amelyekre mindenki szinte 
értesítés nélkül számít és közösségi életünk szerves 
részévé váltak. Ezek azok a programok, amelyek a 
Hírlevélben is meghirdetésre kerültek. 
Tovább növekedett a digitális elérési lehetőséggel 
rendelkezők száma. 
Működik az „ARÉV ISMERŐSÖK” facebook oldal 
és az egyesület web oldala. Ezek a lehetőségek fel-
gyorsították a baráti körön belüli információ 
áramlást és növekedett a klubszerűen működő kiskö-
zösségek száma. 
Törvényben előírt kötelezettségünknek eleget téve 
megtartottuk közgyűlésünket. 
Folyamatosan végeztük az archívum anyagainak fel-
dolgozását. 
A TARSOLY EGYESÜLETTEL együttműködve 
riport sorozatot indítottunk „ÉPÍTŐS ARCOK” be-

mutatására. Az első tíz tabló elkészült és építők nap-
ján bemutatásra került. 
A helyi sajtóban több alkalommal készült interjú a 
baráti kör néhány tagjával a szervezet életével, vagy 
szakmai kérdéssel kapcsolatban. 
Az ARÉV Baráti Kör taglétszáma nem csökkent. 
Örülünk, hogy a volt ARÉV-esek mellett családta-
gok, szimpatizánsok is jöttek tagjaink sorába. 
Sajnos ez évben is többen eltávoztak, akik már az 
„égi építőipart” erősítik. A szomorúság után azonban 
rövidesen a közös vidám emlékek kerülnek elő azok-
kal kapcsolatban, akik már nem lehetnek velünk. 
 
A 2022-es évről elmondhatjuk, hogy mozgalmas 
évünk volt. 
Tudtunk együtt dolgozni egymásért a magunk és kör-
nyezetünk örömére! 
Ebben része volt az irányunkba megnyilvánuló ér-
deklődésnek,a városi vezetés, a FMKIK vezetésének 
és munkatársainak,az együttműködő intézményeknek 
és szervezeteknek. 
Köszönet érte. 
Személyesen köszönöm a baráti kör elnökségének 
folyamatos és kitartó munkáját. 
Köszönöm a tagok segítő támogatását, amelyre még 
több évig szükség lesz. 
Az elköszönt 2022-es évben a fentiek szerint tette 
dolgát a BARÁTI KÖR elnöksége és vett rész ebben 
nagy örömmel és aktivitással az egész közösség. 
 
2023-as év az 

ARÉV BARÁTI KÖR EGYESÜLET 
életében nevezetes évforduló lesz!  
20 éve alakultunk, ennek szellemében szervez-
zük programjainkat. 
 
A magam és a BARÁTI KÖR elnöksége nevé-
ben minden kedves tagunknak, leendő tagunk-
nak és valamennyi barátunknak boldog új esz-
tendőt jó egészséget, örömet és boldogságot kí-
vánok. 
 

Kiss Lajos 
ARÉV Baráti Kör Egyesület elnöke 

ÉPÍTŐK           Hírlevél 
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20 éves az ARÉV Baráti Kör Egyesület  
 
Ebben az évben ünnepeljük egyesületünk megalaku-
lásának 20. évfordulóját. 2003-ban szinte az ARÉV 
cégcsoport megszűnésével egyidejűleg jött létre a Baráti 
Kör ebben a formában. Az ARÉV szellemének, 
emlékeinek megőrzése sokakban megfogalmazódott és 
egykori vezérigazgatónk Kiss József irányításával  
és a Kereskedelmi és Iparkamara Fejér megyei 
szervezetének támogatásával 2003. október 21-én tartott 
alakuló közgyűlésen létrejött, majd később hivatalosan 
is bejegyzésre került az ARÉV Baráti Kör Egyesület. 
Kezdetben közel 200 taggal, mely időközben 400 főre 
bővült. 2004 februárjában adtuk ki a Baráti Kör első 
hírlevelét, amely azóta évenként 3-5 alkalommal jelenik 
meg. 2004 februárjában tartottuk első rendezvényünket, 
ahol a vállalat megalakulását és első éveit /1949-54/ 
visszaemlékezések formájában elevenítettük fel. 2004. 
november 27-én megtartottuk az első olyan közös 
találkozót, amelyre már nemcsak nyugdíjasainkat, 
hanem a Baráti Kör tagjait is meghívtuk. Ezt a 
találkozót azóta is rendszeresen- a járványidőszak 
kivételével- évente megszervezzük. 2005. március 1-től 
rendelkezésünkre áll a Jancsár u. 11 sz. alatt több 
helyiség, ahol emlékeinket, dokumentumainkat tároljuk 
és a kiscsoportos találkozókat, elnökségi üléseket 
tartjuk. 2005. május 28-ára megszerveztük az első 
Építők Napi rendezvényünket, és ezt a hagyományt 
minden évben a mai napig folytattuk. 2005 
novemberében volt az első kiscsoportos találkozó a 
Jancsár utcában és azóta számtalan alkalommal 
valamilyen témát kiemelve teremtettünk kellemes 
beszélgetős, bemutatós, élményteli pillanatokat tagjaink 
számára. Évente kétszer tartott szakmai kirándulásokat 
2006 tavaszán indítottuk útjára. Az első alkalommal az 
új Nemzeti Színház és a Művészetek Palotája épületét 
tekintettük meg szakmai idegenvezetéssel kiegészítve. 
Sorolhatnám tovább az elmúlt 20 évek történéseit: a 
Civil Napokon, a Lecsó Fesztiválokon való részvétellel, 
az "50 éve történt" kiállítás megszervezésével, két 
ARÉV-es könyv kiadásával és még számtalan 
eseménnyel. De a továbbiakat hagynám az év többi 
napjára, amikor emlékezünk az eltelt időszakra.  
 
Hírlevelünk minden számában megemlékezünk az 
elmúlt 20 évről. Ezt a célt szolgálja az Építőipari 
Nívódíjról készült cikksorozatunk és a korábbi Arcok az 
ARÉV életéből sorozat keretében kiemelkedő 
dolgozóinkról profi újságírók által készített 
bemutatkozó írások.      

                                                          go 

Az ARÉV Baráti Kör életében történt 
  
Az Építőipari Nívódíjról 
 
Visszatekintés 
A múlt év vége felé, az ARÉV Baráti Kör Egyesület egyik 
elnökségi ülésén felkérést kaptam, hogy az 2007.-ben indult 
Építőipari Nívódíj programról állítsak össze egy 
cikksorozatot, a Hírlevelünk számára. 
A felkérést megtiszteltetésnek tekintve természetesen igent 
mondtam. 
Tekintettel arra, hogy a Nívódíj program minden épülete, 
értékelése a honlapunkon megtekinthető, inkább a háttérben 
zajlott ténykedésünkről írok, mint például: 
hogyan alakult ki, ki kezdeményezte a programot, mi a díj, 
kik kapják, kik vettek részt az értékelésben, hogyan zajlott az 
értékelés, hogyan biztosítottuk az Értékelő Bizottság 
tagjainak szakmai pártatlanságát, hogyan zajlottak a díj 
átadások, volt-e utólagos reklamáció? 
Vagyis, tekintsünk egy kicsit a kulisszák mögé is! 
Március 14-én lesz 18 éve, hogy Kiss József, az ARÉV Baráti 
Kör Egyesület elnökeként levelet küldött településünk akkori 
polgármesterének, melyben javaslatot tett városunkban 
megépült épületek közül, az arra méltó épületek és alkotóik 
erkölcsi elismerését jelentő Építőipari Nívódíj alapítására. 
A javaslat általános támogatást kapott a szakmai Kamaráknál 
is! 
Székesfehérvár Megyei Jogú Város Közgyűlése 
268/2006.(IX.14.) sz. határozatában rendelkezett az 
Építőipari Nívódíj létrehozásáról, annak működési rendjéről, 
a közreműködő szervezetekről, magáról a díjról. 
Az Építőipari Nívódíj rendszer működését biztosító Bíráló 
Bizottságba a Fejér Megyei Építészek Kamarája, a Fejér 
Megyei Kereskedelmi és Iparkamara, a Fejér Megyei 
Mérnöki Kamara, az Építéstudományi Egyesület 
Székesfehérvári Csoportja 2-2 főt, az ARÉV Baráti Kör 
Egyesület 1 főt delegált. 
Mindegyik szervezet kijelölte a képviseletet biztosító tagját, 
akiket 2007. január 23-ra összehívtam, az első ülésünkön 
megalakulva, munkához láttunk. 
A szervezetek képviseletében jelen voltak: 
FM Ép. Kamara:          Igari Antal, Schulz István 
Fm. Ker. Ip. Kamara:  Neszmélyi Péter, Szauerwein Tivadar 
FM. Mérn. Kamara:     Török Tibor, Dr. Szepes András 
Ép. Tud. Egy. Szf. Csop. Szabó Bakos György, Ozvári 
György 
ARÉV Baráti Kör Egy.  Kámán Béla 
Az alakuló ülésen született döntések: 
- Bíráló Bizottság évente választ a munkát koordináló 

elnököt. 2007. évben Kámán Béla tölti be a posztot 
- Működési Szabályzat tervezetet megtárgyaltuk, a 

végleges szöveget, Török Tibor, Igari Antal állítják össze 
- Költségvetés jóváhagyva. Az Önkormányzati 

hozzájáruláson túl, szponzori támogatásokra is szükség 
van. Igari Antal, az FM. Építészek Kamarája nevében, 
vállalta a LOGÓ elkészítését, továbbá min. 100.000 Ft 
támogatás nyújt a Kamara. A többi Kamara vezetői 
egyeztetésen dönt a támogatásról, annak mértékéről 

- Február vége felé tartandó megbeszélésen véglegesítjük a 
Működési Szabályzatunkat, a meghirdetésre kerülő 
felhívásunkat. Az értékelési rendhez további 
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javaslatokat várunk a tagoktól. Az összesítést 
Schulz István és Igari Antal készíti el. 

- A meghirdetést, abban a javaslatok beérkezési 
időpontját, úgy kell időzíteni, hogy a május vége 
felé rendezendő Építők Napja előtt, az értékelésre, 
az oklevelek gyártására legalább négy hét 
rendelkezésre álljon. 

Időközben bővült, pontosodott azon követelmények 
listája, amely minimum feltételként határozta meg, hogy 
egy adott alkotásnak mit kell teljesíteni, hogy Építőipari 
Nívódíjra esélyes legyen. Az első évben a következőket 
preferáltuk: 
- 1950. év utáni megvalósulás 
- minimum öt éves használatbavételi engedély 

megléte 
- pozitív településképi hatás 
- korszerű, időálló, környezetbarát anyaghasználat, 

példaértékű kivitelezési minőség 
- a környezet ápoltsága, a zöldterület gondozottsága, 

a létesítmény karbantartottsága 
- nincs külön kategória épület funkciók között. 
- évenként maximum öt alkotás díjazható 

Mi a díj, kik kapják? 
 
A díjazott épületre max. 0,2 m2 felületű márványtábla 
kerül, rajta díszes felirattal a tervező, kivitelező, az 
építtető, üzemeltető neve, építés éve, városunk címere, 
nívódíj logó. 
Díszes oklevél fenti adatokon kívül, méltatásszerű 
indoklás, hogy mivel érdemelte ki a díjat, az oklevelet a 
tervező, kivitelező, a tulajdonos, üzemeltető kapja. 
Általában, minden március közepe táján, minden 
lehetséges fórumon, sajtóban, helyi rádióban, TV-ben 
közzétettük felhívásunkat, megjelölve a javaslatok 
leadási határidejét, helyét, módját. 
Egy megjegyzés: a teljes program alatt dicséretes volt a 
helyi TV, sajtó hozzáállása közös ügyünkhöz! Így 
utólag is köszönjük! 
 
Beérkezett javaslatok értékelése 
 
Építők Napja előtt négy - öt héttel táblázatba foglaltam 
a beérkezett javaslatokat, összehívtam az Értékelő 
Bizottságot, a kiosztott táblázat, beérkezett írott 
javaslatok alapján megkezdtük az értékelést. 
Minden jelölt alkotásnál azt néztük meg először, hogy a 
kiírás feltételei mindenben kielégíti-e? 
Ha nem, nem értékelhető kategóriába, archívumba 
került. Ha igen, tovább vizsgálandó minősítő listát 
gyarapította. Miden vizsgálandó jelölés helyszíni 
szemléjére 2-3 bizottsági tag kapott felkérést, akik ezt 
vállalva a helyszínt körbejárva, fényképes tájékoztatót 
állítottak össze. 
A következő megbeszélésünk alkalmával csoportok 
képviselői részletesen kifejtették a látottak alapján a 

véleményüket, a bizottsági tagok ez alapján meg-
alkothatták egyéni véleményüket, ami többségi szavazás 
alapján programból kivétel, későbbi években újra 
figyelembe venni, valamint a díjra esélyes kategóriák 
valamelyikét jelentette. 
Az természetes, hogy egy adott jelölt épületről eltérő 
súlyú a tagok véleménye, ezért megállapítva, hogy hány 
jelölés volt összesen a díjra, pl. 7, mindenki felállította a 
maga rangsorát 1-7 ponttal besorolva.  
Elkészítettük a mátrix táblázatot, amelyben a 
létesítményenként neki ítélt pontszám alapján kialakult 
a sorrend. A táblázat elejéről annyi alkotás kapott díjat, 
amennyit a Székesfehérvár Megyei Jogú Város 
Közgyűlése jóváhagyott. 2007.-ben ötöt. 
Hogyan zajlott az értékelés, ha valamelyik bizottsági tag 
tervező, kivitelező, vagy műszaki ellenőr volt 
valamelyik alkotásnál? 
Egységes álláspontunk szerint, az érintett bizottsági tag 
az adott alkotásnál nem szavazhatott, elhagyta a 
helyiséget. 
A fenti, kicsit száraz téma után, a 2007-ben díjazott öt 
épületből egyet emelnék ki, az ALCOA, 1958-1968-ban 
megépített Szélesszalag Hengermű épületét, ami sok 
szakembernek, laikusnak vívta ki elismerését. 
Dr. Menyhárd István statikus tervező és munkatársai, a 
több mint 600 méter hosszú, 2x30 méter széles, kéthajós 
csarnokot monolit vasbetonból álmodták meg, de az alig 
6 cm vastag héjszerkezet is vasbetonból készült. 
Mind a szerkezeti rendszer, mind az építészeti 
megfogalmazás, tökéletesen igazodott a bele kerülő 
horizontális hengersor befogadásához, tökéletesen 
megoldva a bevilágítási, szellőztetési igényeket is. 
A szerkezet megépítése még ma is komoly technológiai 
bravúr lenne, minden elismerés az alkotóké! 
 

 
 
Nagy kár, hogy az egyszerű civil érdeklődő nem 
látogathatja meg ezt a tiszteletre méltó mérnöki alkotást. 
A mellékelt kép jól illusztrálják, a látszólag egyszerű 
szerkezeti megoldást, ám, ha a méreteket is hozzá 
kalkuláljuk, megváltozik a véleményünk. 
 

Kámán Béla 
folytatás a következő Hírlevélben 
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Harsányi Lászlóné, Irma  
Okos és csinos nőket irányított, közösséget 
teremtett 
 

Közülük való: 1949-től egészen a nyugdíjazásáig 
dolgozott az építőiparban, tanult, fejlődött, 
munkáját pedig azzal ismerték el, hogy új meg új 
posztokon kellett helytállnia. 
1949-ben a polgári iskola elvégzése után került az 
építőiparba, ahol az adminisztrációban, bérel-
számolóként, majd anyagkönyvelőként dolgozott. 
1959-ben munka mellett esti tagozaton végezte el a 
közgazdasági technikumot, majd mérlegképes 
könyvelői oklevelet szerzett. 
Mindig megtalálták az új feladatok, és ő szerette a 
kihívásokat: a FÁÉV központi telepén  ügyviteli 
vezetőként ő alakította az üzemek egységes 
ügyviteli rendjét.  
Munkájára a vállalat vezetése is felfigyelt: 1969-
ben a bérosztály vezetését bízták rá. Nagyszerű, 
lendületes csapatot alakított ki, újításokat vezettek 
be az adminisztrációban.   
1979-től az ellenőrzési osztály élére került, ott 
dolgozott 1989-ig, nyugdíjazásáig.  
Az ARÉV természetjáró szakosztályának alapító 
tagja, aki ma is részt vesz a kirándulásokon, segíti a 
szervezők munkáját. Lételeme a mozgás: hetente 
egyszer a legendás Etka anyó módszerével tart 
torna foglalkozást.  

 

 
 
Szigetvári József-Tóth Mária 
Közel ötven éve együtt, az építőiparban is 
 
József a FÁÉV-hoz 1964-ben került, ott töltötte az inaséveket, majd 
a három év letelte után a vállalatnál maradt egészen 2009-es 
nyugdíjazásáig.  Munka mellett erősáramú technikusi végzettséget 
szerzett. Időközben művezető lett.  
A villanyszerelő mesterséget maga választotta. Az egykori 320. 
számú Árpád Szakmunkásképző Intézetben tanult. A Videotonhoz 
akart menni rádió-tévé műszerésznek, ott azonban betelt a létszám, 
ezért jutott el végül a FÁÉV-hoz. Az inasévekben az első munkái 
közé tartozott a József Attila utcai munkásszálló, ahol lakott is. 
Különféle technológiával épített házakon dolgozott, de a 
dunaújvárosi házgyári panelokkal kezdett. Az egykori Dózsa 
pályánál (most Ybl lakótelep), a mai Deák Ferenc utca melletti 
házakon és a korábbi Szeder úti (ma Szedreskerti lakónegyed) 
panelokon is dolgozott, utóbbi helyszínen már a győri panelos 
technológiával. Nem csupán Székesfehérváron, hanem a megye más 
pontjain, aztán az ország egyéb településein is dolgozott. 1973-ban 
levelező tagozaton elvégezte az Erősáramú Technikumot. A vállalat 
Seregélyesi úti központi telepén előkészítő lett, hamarosan beosztott 
művezetővé, majd művezetővé nevezték ki. Első nagy munkája a 
székesfehérvári kórház volt, aztán jött a veszprémi és a tatabányai 
kórház. A Videotonba gyártócsarnokok, raktárak kivitelezésében 
működött közre. 
 
Művezetőként rengeteg építkezést vezetett, és ekkor már magával a 
szereléssel nem foglalkozott. Az ARÉV 2003-as megszűnése után a 
VEGYÉPSZER a villanyszerelő részleget is átvette. A központ 
Budapesten volt, József pedig projektvezetőként dolgozott. A 
dunaújvárosi híd vagy a zamárdi autópálya felügyelet is a munkái 
közé tartozott. Keze munkáját számos épület őrzi Székesfehérváron.  
2009-ben ment nyugdíjba. 
Legmagasabb kitüntetése egy miniszteri elismerés az Építőipar 
Kiváló Dolgozója címmel. 
 
Felesége, Marika több mint 30 évig dolgozott a vállalatnál 
építésztechnikusként. A művezető, az építésvezető munkáját 
segítette. Igyekezett rendet tartani a tervek között, megírta az építési 
naplót, anyagot vett át és hasonlók.  
Marika is sok ismert fehérvári épület – például a Skála, az ARÉV 
sportcsarnok, a Domus áruház - kialakításánál volt jelen. Józseffel 
csak ritkán dolgoztak egy helyszínen, ám mindketten jól ismerték 
azt a közeget, amelyben a napjaikat töltötték. 1984-ben Marika a 
Videoton építkezéseire került.  
Marikának a vállalat megszűnésekor még volt pár éve a nyugdíjig, 
ezért megtanulta használni a számítógépet, hogy tudjon munkát 
vállalni. Végül egy szigetelő- és csavarboltba vették fel, ott 
dolgozott 2010-ig. 
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Lecsófesztivál 2022 
 
Székesfehérváron már sok éve megrendezik a lecsófőző fesztivált, 
mely évről évre, egyre nagyobb méreteket ölt. 
Az lecsó ugyan balkáni eredetű, de ma már a magyar gasztronómia 
alappillérének is tartják.  
Számos változata ismert, ezeket nagyon sok módon lehet tovább 
variálni, ízlésünknek megfelelően. Ezt tapasztalhatják meg a 
látogatók és résztvevők a Fehérvári Lecsófőző Vigasságon.  
Családok, baráti társaságok és munkahelyi közösségek csapatai 
gyűlnek össze az ország minden részéből, hogy főzés mellett 
beszélgessenek, jól érezzék magukat.  
A paprikás finomságok közül rangos zsűri választja ki a legjobbnak 
ítélteket, a LECSÓKIRÁLY címért versenyzőket. 
Az eseményhez családi programok kapcsolódnak, a termékeiket 
kínáló kézműveseknek köszönhetően pedig igazi vásári hangulat 
uralkodik a városban és szórakoztató programok kísérik az egész 
napos eseményt 
Az évtizedes hagyománnyal rendelkező fesztiválon az idén közel 
hatszáz bogrács alá gyújtottak tüzet a résztvevők.  
A közös főzés igazi közösségi élmény, egy isteni piknik hangulattal. 
A mi közösségünk is minden alkalommal csatlakozik ehhez a városi 
programhoz. 
Mi nem neveztünk be a lecsókirály címért folyó versenybe, a 
magunk örömére, azért a közösségi élményért - amelyre minden 
alkalmat megragadunk - 
veszünk részt évről évre ezen  a rendezvényen IS. 
Már korán reggel sokan sürgölődtünk a kijelölt főző helyünkön.  
Szorgos kezek vágták a hagymát, paprikát, paradicsomot, szelték a 
kolbászt, szalonnát, szították a tüzet.   
A helyszínen bográcsban Horvát Imre és Szöllösiné Zsófika főzték a 
hagyományos lecsót, 
Lendvaiék pedig az otthon megfőzött, hozott lecsójukkal arattak 
nagy sikert. 
Nem csak a lecsók, hanem a már szinte hagyománnyá vált Kiss 
László által hozott káposztásrétes és Hegedüsné Babszi isteni 
süteményei  is növelték a kulináris élvezeteket. 
Nagyon sok tagunk és családtagjaik is meglátogatták főző helyünket, 
jókat beszélgettünk és örültünk hogy újra egy jó, tartalmas napot 
tölthettünk együtt. 
Köszönet mindazoknak a szervezőknek, lebonyolítóknak akik 
mindezt lehetővé tették. 

Vauverné Móder Katalin 
 

 

CIVIL NAP 2022 szeptember 
 
Reggel 9 órára az önkéntes szolgálatot vállaló csoport teljes 
létszámban elfoglalta helyét – Virág Zsuzsa, Farkas László, 
Fehérvári István, Kámán Béla és Szendrői Péter – várták az 
érkezőket. 

 
 
Az első időben nagy tolakodás nem volt, jutott lehetőség saját 
dolgaink megbeszélésére is, különös tekintettel a Baráti Kör 
megalakulásának 20 éves jubileumára.  
Nekem Hírlevelünk vonatkozásában volt egy-két javaslatom, 
melyeket a jövőben esetleg figyelembe lehet venni.  
Célszerű lenne megkísérelni, hogy az évfordulóra való tekintettel 
2023-ban öt esetben adjuk ki az újságot, megtöltve hasznos 
tudnivalókkal, leírásokkal. Nem új a dolog, 2008-ban az V. 
évfolyam is 5 kiadványt tartalmazott. Az újság első lapján talán 
jelezni lehetne, hogy 20 évesek vagyunk, ennyit megérdemlünk, 
máshol is láttunk már ilyesmit.  
Az elnökségi ülések rövid összefoglalása megjelenhetne az 
újságban, ez sem új dolog, sőt, valamikor hívtuk tagjainkat is, igaz 
akkoriban a megbeszéléseink kezdete kőbe vésett időpont volt.  
Jó lenne visszahozni az „Arcok” című rovatot, sokan keresték már 
rajtam, ezt önkritikának is lehet venni.  
Itt javasolnám, hogy ha már elkészült 10 fényképes tabló, amit az 
Építők Napján már kiállítottunk, kettesével megjelenhetne 
újságunkban. Úgy gondolom, hogy ez a tabló készítését szervező 
Tarsoly Ifjúsági Egyesület hírnevének is segítene, arról nem is 
beszélve, hogy mi is hozzájárultunk a létrejöttéhez. 
Az újságban a 20 éves történetünk jelentős eseményeire való 
visszaemlékezés jó lehetőség lehet a végzett munka bemutatására.   
Első alkalommal a nívódíjas épületek történetét javaslom 
feldolgozni. Ezzel adóznánk Kiss József emlékének, Kámán Béla 
örömmel vállalta a feladatot.  
Miután jól kibeszéltük magunkat, vártuk a vendégeket, elsősorban a 
Baráti Kör tagjai és a családtagok jöttek, minden a kirándulásokról 
szólt, eseményeket, emlékeket idéztünk fel.  
Eddig is tudtuk, egyesületünket elsősorban a kirándulások és a 
kulturális programok éltetik, nagy köszönet jár a szervezőknek! 
Farkas Lacival szinte minden standot meglátogattunk, a színpadon 
megnéztük az Ikarus néptánccsoport műsorát, a résztvevő hölgyek 
szépek és kedvesek voltak, csak hiányoztak a férfitáncosok: a 18-20 
főre két férfi jutott, úgy ítéltük meg, talán még mi is odafértünk 
volna.  
A délutáni program is jól sikerült, kár lett volna kihagyni 
megjelenésünket!   

Szendrői Péter 



6.                                                                   ÉPÍTŐK Hírlevél                                                2023. január  

Őszi kirándulás Budapesten 
 
A nap első programja a Nemzeti Atlétikai Stadion 
építkezésének megtekintése volt. A fogadás 
előkészítésében ismét Sulák László ARÉV-es kollégánk 
működött közre. A tájékoztatót a fővállalkozó ZÁÉV 
Zrt. vállalkozásvezetője Nagy Levente, a projekt 
bemutatását Árvai Péter projektvezető tartotta. 
 

 
 

A kivitelezési munkák első lépései közé tartozott az 
1976-ban az IPARTERV által tervezett Vituki 
toronyház bontási munkái. A Vituki torony 18 szintes, 
57 m magas épület, melynek tartószerkezete pillérvázas, 
belső merevítőmaggal, 
valamint a nyugati homlokzaton is szintén 
merevítőmagokkal készült.  
Az épület robbantással történő bontása 2020.12.10-én 
megtörtént. 
A nagytömegű földmunkák során csak a stadion épület 
szerkezetépítési munkáihoz az alapozásig közel 100 000 
m3 föld került kitermelésre a cölöpözési munkákig. Ez 
a mennyiség egy Puskás Aréna méretű focipálya 
alapterületén, nagyjából 20 méter magas földhalmot 
képezne. Az elkészült alapozás után a visszatöltések a 
megfelelő szintre összesen 56 000 m3 volt. 
Összességében 105 000 m2 térköves burkolat készül. 
Ehhez nagyságrendileg 1000 kamionos fuvarszállítás 
szükséges. 
A stadion épülethez új külső és belső közműhálózat 
került megépítésre. Az ehhez tartozó szennyvíz és 
csapadékvíz vezetékek körülbelül 5 500 folyóméter 
hosszon készültek el. A stadion új vízbekötéséhez 
körülbelül 4 200 fm vezetékszakasz került kivitelezésre. 
Az épület fűtés-hűtés biztosításához 3 talajszonda mező 
létesült, melyekhez összességében 400 fúrást készítettek 
egyenként 130 m mélységben. Az új zöld felületek 
öntözőrendszeréhez nagyságrendileg 1100 folyóméter 
vezetéképítés történt. Összesen 11 kilométer vezeték 
került lefektetésre a közműépítéshez, mely innen 
Budaörsig elérne. 
KÜLSŐ PROJEKTELEMEK négy csoportba 
sorolhatók: 
1. 14 méter széles Kvassay aluljáró 
2. Stadion Főkapu (40 méter széles gyalogos aluljáró) 

3. Árvízvédelem-Partvédelem (1000 m hosszban) 
4. Osztószigeti gyalogos híd (Robinson híd -az 
edzőpálya és a stadion közötti közlekedésre) 
A stadion épületének alapozása cölöpalapozás. 
Összesen körülbelül 2 600 darab cölöpöt fúrtak 42 
kilométer hosszan. A cölöpcsoportokat összefogó 
fejtömbök, valamint az ezeket összekötő gerendarácsa 
adja az épület alapozását. 
A szerkezetépítéshez további 4 300 tonna betonacélt, 
valamint körülbelül 40 000 m3 betont használtak fel a 
gerendarácsokkal és fejtömbökkel együtt.  
 

 
 

Ez nagyságrendileg 200 kamionos fuvart jelent 
betonacél szállításból, valamint 5 500 mixeres fuvart 
betonból. A tartószerkezet főleg pillérvázas helyenként 
vasbeton falakkal, valamint a középső szintről a felső 
szintre felvezető lépcsők alatt 47 darab vasbeton 
maggal, illetve a liftekhez tartozó magokkal készült. 
 

 
 

Az acélszerkezet nagyméretű csőszelvényekből S355 
szilárdsági osztályból, EXC3minőségben fokozott 
tervezői előírásokkal, csőáthatással készülő csomóponti 
elemekkel, fokozott síklapúsági követelményekkel, 
üzemi előregyártással készült. 
A túlméretes acél oszlopok beszállítása, 35 m hosszú 
szerelvényekkel közúton történt,éjszakai szállítással. 
A merevacél- és a kábeltető szerkezet együttes tömege 
meghaladja a 18 000 tonnát. A feszített kábelek hossza 
meghaladja a 12 km-t, melynek átmérője eléri a 
120mm-t is. A tető közel 27 000 m2 membránfedést 
kapott. 
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A szakipari munkák a látogatás napján is folytak. A 
stadion átadása jövő tavasszal várható. A határidős 
teljesítés biztosítható. 
 

 
 

Egy duna-parti séta után folytattuk utunkat a következő 

helyszínre.  

2022-ben adták át a Pesterzsébeti református 
Öszzetartozás templomot, amely a magyar 
organikus építészet egyik legújabb példája. 

 

"Makovecz Imre építőművész úr egyik utolsó 

munkájaként készítette el a Pesterzsébet Szabó-telepi 

Református Egyházközség részére a gyülekezet új 

templomának vázlatrajzát. 

A művész úrral való személyes találkozásaink során 

egyértelművé vált, hogy az új református templom 

felépítése nem csak egyházközségünk, hanem Makovecz 

úr szívügye is, aki egyszerű, református 

hagyományainkhoz méltó, ugyanakkor az organikus 

építészet elemeit felmutató templomot „álmodott” 

közösségünk számára, Isten dicsőségére. Az idős művész 

– romló egészségi állapota miatt – a tervek részletes 

kidolgozásával munkatársát, Dósa-Papp Tamás építészt 

bízta meg." 

 

A helyszínen a református közösség vezetője fogadott 
bennünket és mutatta be az épületet. A templomrész 
érdekessége, hogy a fix padok helyett mozgatható 
székek vannak az istentiszteleten résztvevők 
helyfoglalására. A tér így egyéb rendezvényekre is 
rugalmasan alakítható, berendezhető, amelyet ki is 
használnak. A széles emeleti karzat is alkalmas kisebb 
rendezvényekre. A templomhoz kapcsolódó épület-
részben találhatóak még kisebb helyiségek, férfi-női 
mosdók, valamint külön bejárattal egy komplett 
szolgálati lakás is. A látványról a fotók beszélnek.  
 

    
 

              
 

go 
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Egyesületi találkozó 2022 
 
Ismét meginvitáltuk tagjainkat a már megszokott 
novemberi találkozóra. Ezúttal változott a helyszín, 
mivel a VOK Étterem bezárt, úgy hallottuk, hogy a 
helyén valószínűleg LIDL nyílik majd.  
Gyorsan kellett tehát keresnünk egy másik helyet, 
ahol népes társaságunk nemcsak elfér, hanem 
megfelelő ellátmányban is részesülhet. Így 
jutottunk el a KÖFÉM Étteremhez, ahol szintén 
rezgett a léc (az energiaárak megugrása miatt 
éppen új alapokra fogják helyezni a fűtési 
rendszerüket), de szerencsére időben befoglaltuk a 
helyet és ők is tartották magukat a 
megállapodáshoz. 
A találkozóról annyit, hogy ismét nagyszerűen 
éreztük magunkat. De miért is lenne ez másként: 
összejön egy csomó régi munkatárs, kedves 
ismerős, hogy elbeszélgessen egymással és egy 
finom ebédet elfogyasszon kellemes zene mellett, 
jó kis Csóbor-borral leöblítve. Nem csoda, hogy a 
végén mindenki táncra perdült, persze csak aki 
tudott. 
 
Jó könyvelőként készítsük el a rendezvény 
mérlegét: jelen volt közel 100 fő, elfogyott minden 
étel, ami sör és üdítő maradt, azt az étterem 
visszavette, szóval veszteség zéró.  
Sok minden van, amit kipróbálunk és nem jön be, 
de ez a rendezvény fergeteges, úgyhogy jövőre, 
pardon, idén is megtartjuk!  

Dr. Kovácsné Járosi Zsuzsa 
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IN MEMORIAM  KÁKONYI GABRIELLA 
 
2022. november 20-án hosszas küzdelem után 
legyőzte Őt a szörnyű betegség. Őt, aki oly erős 
volt a magánéletben és a szakmai élet területén 
egyaránt. 

 
 
Az ARÉV teljes átalakulását követően került az 
akkori Faipari Divízióhoz asztalos üzemvezetőnek. 
Szakértelme, közvetlen magatartása miatt kollégái, 
munkatársai és az általa irányított dolgozók 
azonnal el- és befogadták. 2002. második felétől -
az előző vezetés távozása miatt- a cég 2003. évi 
felszámolásáig a Szárazépítő Kft-t ügyvezetőként 
irányította. A Baráti Kör megalakulását követően 
rövid időn belül kérte felvételét tagként, majd 
később szorgalma, tenni akarása, kapcsolatteremtő 
képessége, közvetlen modora miatt a tagság az 
elnökség tagjai sorába választotta. „RÉGI 
ARÉVESEKET” túlszárnyaló lelkesedéssel vette ki 
részét a munkából. Kiváló EMBER, önzetlen, 
segítőkész barát távozott sorainkból.                                                                                             
                                                                 Kiss Lajos                              
 
Órák óta itt ülök a gép előtt azzal a feladattal, hogy Kákonyi 
Gabiról írjak néhány gondolatot. Persze a mi Gabikánkról 
rengeteg mindent el lehetne mondani, hiszen szerette a 
munkáját, mindent megtett a családjáért, a legcsodálatosabb 
barátnőnk volt és még sorolhatnám a jó tulajdonságait, de 
valami miatt mégis csak képek ugranak be róla. Azonban 
ezek a képek olyan gyorsan jelennek meg előttem, hogy nem 

is tudom melyikre emlékezzek. Engedjék meg most nekem, 
hogy ezekkel a bennem felvillanó kis „szeretet-szikrákkal” 
idézzem meg az alakját és búcsúzzak el tőle. Búcsúzni? Bár 
még mindig nem tudom igazán elfogadni, hogy Ő átsétált az 
égi világba és még minden reggel várom, hogy talán 
megjelenik a szokásos „Jó reggelt” mosolyával.  
Ez év januárban, amikor megtudtuk, hogy bizony a betegsége 
igen előrehaladott és nagyon nagy a baj, szorongva léptem be 
a kórház kapuján – a biztonsági őrrel harcolva a zárlat miatt – 
és azt hittem, hogy ott majd meglátom a sápadt, erőtlen, sok 
mindenen átesett, megtört Gabit. Ahogy ezt végig gondoltam 
megjelent a folyosó végén mosolyogva, jött felém és azt 
mondta: „ne aggódj, én túlélő vagyok”. Aztán ezt a mondatát 
még számtalan esetben bebizonyította, mert igen, nagy túlélő 
volt. Úgy tudott saját magának erőt adni, ahogy talán eddig 
még senki más. 3 év kellett az alattomos betegségnek ahhoz, 
hogy őt ágyra kényszerítse. De még ott is mindig bátorított a 
mosolyával, és minden erejét összeszedve bebizonyította, 
hogy ismét lábra állt, újra megtanul menni. Ahogy ott ültünk 
a kórházi ágy szélén azt terveztük, hogy októberben 
elmegyünk Gyergyószentmiklósra és utána Brassóba az 
osztálytalálkozóra. Eszemmel tudtam, hogy ez már orvosilag 
lehetetlen, de olyan tűzzel és odaadással tervezte, hogy én is 
elhittem, hogy igen most az egyszer meg fog történni a csoda 
és bebizonyítjuk, hogy minden fejben dől el. Sajnos a sors 
vagy a végzet felülírta akaratát, de nem lett tőle szomorú, sőt 
még nekem is azt mondta, hogy „ne add fel, ha most nem 
akkor majd tavasszal.” Hát igen, ilyen ember volt Ő, a mindig 
mosolygó, kedves Gabikánk, aki még akkor is tudott 
vigasztalni, amikor már neki lett volna rá szüksége.  
Esténként mindig ott ültünk a nappaliban - a hol hosszabb, 
hol rövidebb sétáink után – és beszélgettünk. Ezekhez a 
sétákhoz ragaszkodott, mert azt mondta, hogy „nem 
hagyhatom el magam, az erőm naponta kell megújítani.” Egy 
ilyen szokásos sétánk után este rám nézett és láttam, hogy 
nagyon fáradt. Megkérdeztem, hogy a mai dumcsi helyett 
nem szeretne inkább lepihenni, de megrázta a fejét és már 
mesélt is vagy egy régi emlékről, vagy valamelyik régi 
emlékezetes napjáról. Élmény volt hallgatni. Minden 
elbeszélése a jó dolgokról, az élet fontos és tartalmas 
pillanatairól szóltak és csupa pozitív megélés, szeretet és 
melegség volt bennük. 
Most itt ülök ismét egy gyertyafénynél Gabira gondolok, arra 
a csodálatos emberre, akiből sosem fogyott ki a szeretet, aki 
mindig hitt a szép élet reményében, még akkor is amikor nem 
volt felhőtlen az élete. Túl tudott lépni mások bántásain, 
szívből meg tudott bocsátani azoknak, akik méltánytalanul 
viselkedtek vele. Utolsó percig megőrizte a kíváncsiságát az 
újra, a szépre és mindig a szíve szerint élte a napjait. Talán 
ezért is sújtott le mindenkit a hír, hogy elment azon a 
novemberi szürke vasárnapon, mert mindannyian - akik közel 
álltunk hozzá – elhittük, hogy ezt a harcot is meg fogja 
nyerni. Sajnos nem így történt, de megígérhetem, hogy a mi 
szívünkben Gabi csodálatos alakja, szeretete és lelke 
beköltözött és mindig érezzük mosolyának melegségét, 
amikor rágondolunk. Isten veled te drága, csodálatos, színes 
egyéniség, felejthetetlen barátnő és nagyszerű ember. Ég 
veled Gabika és röviden csak annyit mondok mindannyiunk 
nevében : „Köszönet mindenért.”  
 

Lászlóné Petőcz Judit 
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Újra Együtt! Volt egyszer egy Pinceklub 
Október 12-én délután szép számmal összegyűltünk a Baráti Kör 
rendezvényén. Az ajtó nyitva - néhányan kint álltak, a nap még 
melegen sütött, bent körbejártak az üdítős poharak, süteményes 
tálcák, és a klasszikus zsíros kenyér, mely szép emlékeket idézett, 
ugyanis a téma: Beszélgetés a Pinceklubról. Az a bizonyos zsíros 
kenyér (a közepén egy fél cseresznyepaprikával) vált a '70-es évek 
közepétől a Pinceklub büféjének állandósult, megkerülhetetlen és 
"ikonikus" termékévé - amely a szocializmus építésén tevékenykedő 
fiatalság számára este sörkorcsolyaként is szolgált - a szépemlékű 
Purgel Pista bácsi jóvoltából. Tévedés lenne azonban azt hinni, hogy 
a büfé miatt jártak a klubba! A heti 4! alkalommal nyitva tartó 
ifjúsági klub fennállása alatt megszámlálhatatlan rendezvényt, 
köztük ismeretterjesztő előadást, vetélkedőt, élőzenei koncertet, 
fotókiállítást, vetítést, táncos rendezvényt, sakkversenyt, barátsági 
estet szervezett, ill. fogadott és lehetőséget biztosított bárki - 
öntevékeny klubtag bemutatkozására. A jelen levő valamikori 
klubvezetők: Sinka Klári, Móder Kati, Kremnitzky Géza, és Róka 
Gyula visszaemlékezéseikben érzékletesen ecsetelték a rég volt és 
igaz, és gyakran tanulságos történéseket. A beszélgetés során 
óhatatlanul szóba kerültek az üzemeltető anyavállalatunk és a helyet 
adó Művelődési intézmény - azaz tágabb akkori közösségünk 
életének kapcsolódó mindennapjai, az elfeledett arcok, és a 
feledhetetlen kollégák. Szóba került egykori vezérigazgatónk "Kiss 
Józsi bácsi" javaslata arról, hogy a Pinceklub és annak közössége 
legyen a fiatalok emberi és szakmai témákban való megszólalási 
képessége fejlesztésének (azaz előadóvá válásának) gyakorló terepe. 
Felidézve a régi élményeket - a jelenlévőknek önfeledt arcát látva - 
lélekben ott jártunk megint azokban az időkben és helyeken. Az 
Építők Pinceklub a maga nemében egy intézmény volt számunkra is, 
és azok számára akik az akkori idők lehetőségei közt igyekeztek 
közösséget alkotni, és közösségbe tartozni.  
Ma már egy ilyen klubot nehéz lenne létrehozni, 

működtetni, fenntartani és a tagjait programokkal 

kiszolgálni - a világ fejlődése más irányt vett -, de a Baráti 

Kör Egyesület kis közösségi tere, rendezvényei, 

kirándulásai, szakmai összejövetelei mégis meg tudják kicsit 

állítani az időt és jelzik, hogy az élet nem hiábavaló. 

Köszönjük Nektek! Jó volt ott lenni! 

                                                             Kremnitzky Géza 
 

 

Keszthelyi  kirándulás 
Szeptember 18. Az ARÉV Baráti kör aktív kirándulói a nyári szünet 
után újra útra keltek, hogy egy élményekben, látnivalókban gazdag, 
vidám napot töltsenek el együtt. 

 
 
Mire a vonat Keszthelyre ért 9.15-kor, már szépen sütött a nap, és 
barátságosabb arcát mutatta az időjárás. Ez nem véletlen, hiszen egy 
német mondás szerint, amikor az angyalok utaznak, ragyog a nap. 
Ebből is látszik, hogy a Baráti Kör tagjai angyalok, hiszen a 
kirándulásaink alkalmával 10-ből 9-szer gyönyörű idő van. 
Keszthelyen az állomásról az utunk a Helikon parkon keresztül vitt. 
Első látnivalónk  a Magyarok Nagyasszonya  Plébániatemplom. Ezt 
sajnos csak kívülről tudtuk megnézni, mert a templom takarítás 
miatt zárva volt, de így is lehetett szép fotókat készíteni, a templom 
előtti tér is nagyon szép, látványos. 
Következő célpontunk a Baba Múzeum, itt három emeleten 
keresztül lehetett megtekinteni a különböző népviseletbe öltöztetett 
babákat. Ezt a Csigaparlament követte. Ez egy nagyon különleges 
látványosság. Ez az alkotás egy vidéki idős asszony,Miskei Ilona 
alkotása, aki 4,5 millió pannon tengeri csiga házából készítette el a 
parlament hű mását fényképek alapján. 
Ezután a   történelmi panoptikum következett. Itt  Szent István 
Királytól kezdve, királyaink, történelmi nagyjaink viasz mása 
látható, és a különböző vallási rendek papi és apáca ruhás figurái. 
Mindenkit lenyűgözött a sok szép látnivaló, de ezzel még nem ért 
véget a nap, mert a fő látványosság még ezután következett, ez pedig 
a Festetics Kastélymúzeum volt. Itt a kastély termeit egy nagyszerű 
tárlatvezetővel járhattuk végig. Megtudhattuk, hogy a kastélyt 1745-
ben kezdték el építeni, de végleges formáját csak az 1880-as 
években nyerte el. Megtudtuk azt is, hogy a bútorok nagy része nem 
eredeti, mert a 2. világháború alatt megsemmisült, vagy a város lakói 
széthordták. A könyvtár viszont nagyon szép állapotban megmaradt 
a könyvekkel együtt, egy művelt, jó érzésű orosz tiszt jóvoltából. 
Ezután megtekintettük a Főúri utazások kiállítást, ahol a korabeli 
utazások öltözetei, kofferjei és az utazások pipere dolgai voltak 
láthatók. Majd a Hintókiállításon megnézhettük a közlekedési 
eszközöket is. 
A sok látnivalóval úgy elment az idő, hogy a vadászati kiállításra és 
a vasútmodell kiállításra már alig maradt idő, de azért ezeket sem 
hagytuk ki, hiszen nagyon szép trófeákat és gyönyörű egzotikus 
állatokat láthattunk.  
A vasútmodell kiállítás szinte mindenkit elbűvölt. Itt még a fehérvári 
pályaudvar és környéke is el van készítve, és Budapesttől-
Nagykanizsáig, Keszthelyen keresztül a dunántúli állomások 
láthatók. 
Ezt aki még nem látta, nézze meg, akár gyerekkel, akár gyerek 
nélkül, itt mi is gyerekek voltunk. 
Ennyi sok élmény és látnivalóval gazdagabban és kellemesen 
elfáradva, de jó hangulatban a társaság vonatra szállt és hazautazott. 
 

Budai Lászlóné 



2023 január.                                                 ÉPÍTŐK Hírlevél                                                                11.  

A felújított Szent István Székesegyház 
 
Az ARÉV Baráti Kör 2023 október 25.-én szervezett 
rendezvénye keretében egykori kollégánk Igari Antal 
megyei főépítész mutatta be a felújított székesegyházat.  
 

 
 
A felújítás folyamatát a Székesfehérvári Egyházmegye 
honlapján közzétett híradások alapján foglaljuk össze. 
 
A 2016. december 21-én kelt támogatási okiratban 
Magyarország Kormánya a Székesfehérvári Egyházmegye 
számára egy 100%-os intenzitású támogatási projekt 
keretében 2.280.000.000.-Ft forrást biztosított a 
székesfehérvári Szent István király székesegyház teljes belső 
felújítására. Az épület történetében ez a legátfogóbb felújítás 
volt, amelynek köszönhetően a freskók, oltárképek, 
műmárvány és stukkó felületek, fából készült berendezési 
tárgyak, oltárok, bútorok, szobrok, az altemplomban található 
sírfeliratok és táblák teljes körű restaurálása mellett statikai 
megerősítés, épületgépészeti és villamossági korszerűsítés is 
megvalósult. 
A felújításra váró templomot 2018 tavaszán zárták be a 
zavartalan munkavégzés érdekében. A templomhajóban 
végzett régészeti ásatások során előkerült egy értékes, 13. 
századi bronz limoges-i korpusz. 
 
A közbeszerzések 2018. október és 2019. január között 
zajlottak, s közben megépültek az állványok a 
templomtérben. 2019 szeptemberére a tervezett munkák 

elvégzéséhez szükséges összes vállalkozási szerződést 
megkötötte a Székesfehérvári Egyházmegye. 2019. 
szeptember 12-én püspöki áldásban részesültek a 
székesegyház belső rekonstrukcióján dolgozó szakemberek. 
 
2020–2021-ben a pandémia idején jelentősebb fennakadások 
nélkül folytatódott a székesegyház rekonstrukciója.  
2022 februárjára elkészült 2000 m2 falkép tisztítása és 
konzerválása, közel 1800 m2 freskó esztétikai helyreállítása, 
közel 1500 m2 műmárvány és stukkó felület, valamint a 
főoltárképpel együtt 66 m2 vászonkép restaurálása. Elkészült 
a szószék helyreállítása, az altemplomban 136 sírtábla 
restaurálása. Az összes fából készült barokk szobor és az 
oltárképek kereteinek restaurálása is megtörtént. 
 

 
 
A 2000 m2-es mennyezetkép hiteles helyreállításának 
befejezése után 2022 nyarára elbontották az állványokat, 
majd a szakemberek megkezdték a templom restaurált 
berendezésének visszaszállítását. 
A főoltárkép mellett  visszakerültek a templomtérbe a szintén 
restaurált mellékoltárképek és szobrok is. A mellékterek, 
sekrestyék, oratóriumok restaurált berendezésének 
visszaépítése folyamatosan történt. 

Székesfehérvár fogadalmi ünnepén 2022 augusztus 14-én 
nyitották meg először a teljes pompájában ragyogó bazilika 
kapuit. A felújított székesegyházat Erdő Péter bíboros, 
prímás, esztergom-budapesti érsek áldotta meg.                 
Forrás: Székesfehérvári Egyházmegye                          GO 
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„Nem dobog már a szív, mely a jóság tükre volt, 
ajka sem szól többé, mert lezárt, holt. 
Megállott a kéz, mely csak adott,  
soha semmit nem kért és el nem fogadott.” (Kosztolányi) 

 
Halottaink az elmúlt hónapokban 

(akikről tudunk) 
 

Tagok: 
Fürjes Józsefné   Székesfehérvár 
Kákonyi (Bartis) Gabriella Székesfehérvár 
Kiss Gyula   Kőszárhegy 
Leitmann Andor   Sárszentmihály 
 
Nyugdíjasok, volt ARÉV-es dolgozók: 
 
Bozsoki István   Soponya 
Kindl József   Füle 
Erdős László   Székesfehérvár 
Ertl István (Szakipar)  Székesfehérvár 
Fodor Ádám   Székesfehérvár 
Gáspár Zoltán Attila  Székesfehérvár 
Horváthné Kimmer Judit  Székesfehérvár 
Kovács Jenő   Székesfehérvár 
Pangl Julianna Zsuzsanna  Székesfehérvár 
Pribék Mihály    Sárosd 
Törich Zsuzsanna (Horog Józsefné)Székesfehérvár 
Varjas Ferenc   Alap 

Emléküket megőrizzük! 
 

 
"Kedves ARÉV Baráti Kör egyesületi tagok! 
 
Alapszabályunkban rögzítve van, hogy: az Egyesület tagja minden 
olyan természetes személy, aki az alapszabály rendelkezéseit magára 
nézve kötelezőnek elfogadja, a belépési nyilatkozatot aláírja és 
kötelezettséget vállal az egyesületi célok megvalósítása érdekében 
történő közreműködésre és a tagdíj megfizetésére. A tagdíj mértéke 
1.000,-Ft évente, melyet minden év február 20-ig az Egyesület 
pénztárába kell befizetni. 
A 2023. évi tagdíjat, az esetleges tagdíj elmaradással együtt, kérjük 
szíveskedjenek 2023. február 20-ig rendezni. Amint fentiekben írtam 
a tagdíj összege évente 1.000,-Ft, kérjük, aki megteheti ezen felül 
támogassa egyesületünket. 
A tagdíjat csakúgy, mint eddig is átutalással, csekken történő 
befizetéssel, vagy az irodánkban készpénz befizetéssel lehet 
rendezni. 
A tagdíj készpénzes befizetésre a Jancsár utcai irodában 
legközelebb január 24-én kedden 14 órától lesz lehetőség. 
 
Egyben felhívjuk figyelmüket, hogy adójuk 1 %-áról –ha 
tehetik- egyesületünk részére  szíveskedjenek rendelkezni! 
Kérjük gyermekeikre, unokáikra, barátaikra is hassanak 
egyesületünk támogatására, mert minden kicsi összeg sokat 
jelent számunkra. 

Adószámunk: 18495717-1-07 
Köszönettel: Virág Zsuzsánna" 

 
 

 

 

 
 
 

 

 

 
Kiadja:       az ARÉV Baráti Kör Egyesület  
                    Székesfehérvár Jancsár u.11. Tel: 30-749-8870 
Adószáma: 18495717-1-07 
Bankszámlaszám:11736006 -20364960 -00000000 
Honlap:      www.arevbar.hu 
Felelős szerkesztő: Galambos Ottó 
Készült:     370  példányban 
A sokszorosítás az APOLLÓ Nyomdában készült  
Kapják:      Az egyesület tagjai, támogatók, szponzorok 

RÖVID HÍREK 
 

az elmúlt hónapokban történt: 
• November hónapban a Gárdonyi G. Műv. Házban 

11 fő ARBAR tag önköltséges „NetNagyi” 
tanfolyamon vett rész. 

• November 15-én Budapestre kirándultunk Budai 
László vezetésével, Vigadó, Bazilika, LEGO 
oroszlán, megtekintése volt a programunk. 26 fő 
vett részt. 

• Szintén 15-én a Gárdonyi Géza Művelődési 
Házban Scheffer Erzsébet író – olvasó találkozóján 
is részt vettünk 

• November 24-én Képtárban Czóbel kiállítás volt. 
Tárlatvezető: Szűts Erzsébet 40 fő.  

• November 26-án Tatai vadlúd sokadalom 10 fő 
Baráti Kör tag vett részt.  

• December 6-án a Gárdonyi Géza Művelődési 
Házban Őszi Szonáta c. darabból láthattunk 
részleteket Törsök Márta színésznővel beszélgetés 
volt. 

• December 08. Képtárban Deák Gyűjtemény- Váczi 
Márk 

• December 12. évzáró klub délutánt tartottunk 
• December 15. Hungarikum együttes karácsonyi 

koncertjén vettünk részt. 
 
Program ajánlat 2023. január 
 
• 24-én (kedd)15:00 órakor beszélgetős 

KLUBDÉLUTÁNunkra várjuk az érdeklődőket az 
irodánkba. (Jancsár u.11.)  
Téma: Évindító beszélgetés 
(ötleteket, javaslatokat várunk kirándulásokra, 
programokra) 
 

• 28. szombat 19:00 óra és 31. kedd 19:30 óra 
Barátság moziban 
A film címe: Az ember akit Ottónak hívnak 
(Dráma, vígjáték) 

•  
29. vasárnap 18:00 óra 
Hátsó traktus – színházi előadás a holokauszt 
nemzetközi emléknapja alkalmából 
Helyszín: Igéző 
Belépődíj: 2.000.-Ft Jegyvásárlás 14-18 óra között 
Basa u.1. 
Anne Frank naplója nyomán készült többszörösen 
díjazott előadást Szabó Szilárd rendezte. 
Előadja Reményi Réka. A pápai SK Színház 
vendégelőadása 

 
• 16. csütörtök 19:00 óra 

Hungarikum Együttes koncertje a PETZ Sörözőben 
 

Szeretettel hívunk és várunk mindenkit. 
 

       
VZs 

 


